
مهدي سلطاني: براي دقيقه به دقيقه سريال، خاطره و جدل داريم
مخاطب خاص: مديران فيلمبرداری 
اينفوگرافي: مردان در آينه شهرزاد
پاي اكرم و شيرين هم به كامنت مخاطبان باز شد

شـــماره هفتم- جمعه 20 مــــرداد 1396هفته نامه مجازی



فهرســـت
یادداشت: فرشته طائرپور 3

گفت وگو با عوامل: علیرضا نسایی 8

ذره بین: هنوز عشق حرف آخر را مي زند 18

4خبـــر

12فضای مجــازی

20اینفوگرافی:  مـردان در آیــنه شهرزاد

6گزارش: بازیگران شهرزاد در میان مخاطبان

16کامنت: پاي اکرم و شیرین هم به کامنت مخاطبان باز شد

24

30

بــــازتاب 5

از نگاه منتقد: سحر عصرآزاد 14

عکس نوشت: قسمت هفتم 22
با اهالی رسانه: خبرنگاران ادبیات 28

هفته نامه مجازی

زیرنظر مسعود نجفی )مدیر روابط عمومی سریال شهرزاد(

سردبیر: سیدمحمدصادق لواسانی
تحریریه: سپیده حیدرآبادی، شراره داودی، سارا کنعاني و پریسا چیذري

باسپاس از مسعود رفیع زاده و عرفان بهکار

طراح گرافیـــــــک: علی شـــکوری
عکس: نوشین جعفری

     با همکاری محبوبه حاتـــمي

:شهرزاد در فضای مجازی
www.shahrzadseries.com :سایت رسمی
www.lotusplay.ir :تماشای آنلاین و قانونی
instagram.com/shahrzadseries :اینستاگرام
http://telegram.me/shahrzadseason2 :کانال تلگرام

هفته نامه مجازی شهرزاد را هر جمعه از کانال تلگرامی و سایت سریال دریافت کنید.

سوالات از عوامل سریال و همچنین نظرات خود را به آدرس تلگرامی ShahrzadContact@ ارسال کنید

درج مطالب با ذکر منبع بلامانع است.

مخاطب خاص:  فیلمبرداران

قاب آینده:  قسمت هشتم



هفته نامه مجازی

3
13

96
داد 

 مر
ه 6

مع
- ج

جم
ه پن

مار
ش

يادداشــت

 

چرخ های سیاست در دهه های سی و چهل افتاده و دلشان 
برای همه شهرزادها و شیرین ها و آذرهای پشت دیوارهای 

کوتاه و بلند، تپیده است؛
برای امثال من که در میان مردان این روزگار، نه قبادی 
می یابند، نه فرهادی... اما بجایش در میان زنان این دوران، 
ده ها شهرزاد و آذر و شیرین می شناسند که این بار خود در 

کار ویرانی روح یکدیگرند،
برای امثال من که در دیارِ بایدها و شرط و مشروط های بالا 
زندگی می کنند، "شهرزاد"، بمثابه یک تنفس مصنوعی بود 
در هوای سنگین و بی نسیم رسانه ملی، که علائم حیات را 

در ذائقه انواع مختلف مخاطب، به بروز واداشت.
آثار سریالی حسن فتحی، بدون استثنا، اینگونه بوده اند. 
شلوغیِ دلنشینی داشته اند از آمد و رفت شخصیت هایی 
که یا آشنا هستند و یا از آشنایی با آنها خرسند و سرگرم 
می شویم... و لحظاتی تاثیرگذار از جدل هایی که منطق و 

ادبیات زنگار بسته مخاطب را جلا می دهد.
خطوط قصه های موازی و متقاطع، روابط ساده و پیچیده 

شخصیت ها، تعلیق های نفس-بر در بزنگاه های عشق 
و انتقام... و البته بازی های ستاره ساز، عیار درستی را در 

معجون سریال های فتحی دارند.
فتحی کارش را خوب بلد است، آغاز نیکو و تداومی رو به 
ارتقا... با غافلگیری های بموقع و اوج و فرودهای برآمده از 
عشق و نفرت، رنج و لذت... همه در بستر سنت و سیاست.

سریال های فتحی، مانند همه سریال های خوب انگلیسی، 
مدام گره شان کورتر و گشودن گره هایشان دشوارتر 

می شود.
لذا فصل دوم "شهرزاد"نیز در رعایت این رسم، نمی تواند 
آسان به کار خود ادامه دهد و به دستاوردهایی مشابه فصل 
اول اکتفا کند؛ فتحی خودش توقع مخاطب را بالا برده و 
قله رفیعی را برای صعود ماجراهایش انتخاب کرده... امید 

که باز موفق باشد.
و در پایان، انصاف حکم می کند که به متن ممتاز نویسنده، 
تولید حرفه ای سریال و پخش منظم آن در گستره ای 

بی نیاز از فعالیت بازار قاچاق اشاره کنم.

باید در عرض و طول عمرت، حظّی از عشق برده باشی، یا 
رنجی از جدایی و جوری از جفا کشیده باشی، یا حسرت و 
هراس همه این ها به جانت افتاده باشد، تا یک سریال خوب 

را بپسندی و مشتاق و معتاد به تماشایش شوی؛
باید در کودکی توی خانه ات تلویزیون آمده باشد و در 
نوجوانی به طلسم تماشای سریال های خوب خارجی و 
ایرانی گرفتار شده باشی تا کشف تفاوت های ذاتی سینما 
و سریال، تورا به درک درستی از لذت تماشا رسانده باشد 
و ماه ها برای دیدن هر قسمت یک سریال، یک هفته 

انتظار بکشی؛ 
باید توقع ات را از زبان جذاب و موجز و پرهیجان سینما در 
روایت قصه های غریب و غیرمتعارف روی پرده بزرگ، 
و انتظارت را از زبان دلنشین و مفصل گو و هم طپش با 
زندگی واقعی سریال معلوم کرده باشی، تا با حوصله برای 
شناخت شخصیت های دائمی و گذرای یک سریال به 

خودت مهلت بدهی و کنجکاو سرنوشت شان توی قاب 
کوچک تلویزیون یا مونیتور کامپیوترت بشوی؛     

باید رسانه ملی کشورت دوره ای طولانی در ایجاد انواع 
روابط عاطفی و اخلاقی و هنری، عاجز و الکن شده باشد 
و زبان سریال گویش بیش از همه زبان های دیگرش به 
لکنت و هجو افتاده باشد، تا تو رفتن به سوپرمارکت سر 
کوچه ات را برای خرید قسمت-قسمت یک سریال، به 

تعویض بی نتیجه کانال های آن ترجیح بدهی.
 برای امثال من که هنوز می توانند سوار بر اسب قصه، 
به مکاشفه گذشته های ناشناخته بروند و "حال" خود و 

دیگران را در آن جستجو کنند و بیابند، 
برای امثال من که هر روزه با افسوس شاهد کم رمقی 
جوانان سرزمینمان در تجربه عشق های شورانگیز و 

پایمردی های عاشقانه هستند، 
برای امثال من که چهره واضح و بی پرده سیاست را اولین بار 
در سال 57 در کوچه و خیابان شهرشان دیده اند و سپس 
به صرافت دلدادگی های نیمه کاره و قربانی شده لای 

فرشته طائرپور/ تهیه کننده 
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سـیدمحمد امامـی، تهیه کننـده سـریال »شـهرزاد« نیز ضمـن تبریـک روز خبرنگار بـه اصحاب رسـانه، 
نوشـت: 

»در ایـن روزگار که فضـای مجازی می توانـد زشـتی ها، زیبایی ها، کژی هـا و راسـتی ها را در همه حوزه ها 
در هم آمیزد، اصحاب رسـانه وظیفه خطیـری را برعهده دارند و گاهی ممکن اسـت در مسـیر انجام وظیفه 
سـترگ خود، حتی بـه آنچه نبایـد متهم شـوند، که شـدند. در این روز خجسـته، امیـدوارم کـه ناملایمات 

شـغلی همه اصحاب رسـانه واقعی را بر ایسـتادگی بیشـتر بر اصـول حرفه ای خـود ترغیب کند.
دو سـال گذشـته که با »شـهرزاد«، اسـباب زحمت را فراهم کردیم، فکـر نمی کردیم کـه روزی بهترین و 
همراه تریـن دوسـتان مان را خبرنگاران واقعی و اصحاب رسـانه تشـکیل دهنـد و از این بابت خدا را شـاکر 

هسـتیم. از صمیم قلـب امیدوارم که سـلامت و سـرزنده به فعالیت حرفـه ای خود ادامـه دهید.«

تبریک روز خبرنگار توسط تهیه کننده »شهرزاد«

اگرچه دانلود غیرقانونی سریال در سایت های اینترنتی تا حد زیادی کنترل شده است اما کانال های تلگرامی 
که نظارت چندانی روی آن ها صورت نمی گیرد، هر هفته قسمت های جدید »شهرزاد« را به صورت رایگان 

برای دانلود منتشر می کنند.
طبیعی است که دست اندرکاران »شهرزاد« که تلاش می کنند اثری در خور را فراهم آورند، از این دانلود راضی 

نیستند. در واقع دانلود غیرقانونی سریال، به هرشکل، حرام و غیرشرعی خواهد بود. 

دانلود غیرقانونی سریال »شهرزاد« حرام است

حسن فتحی در پیام تبریک خود که به مناسبت روز خبرنگار به رشته تحریر درآورده بود، نوشت: 
»خبرنگاران پرومته هاي شــجاع و حقیقت طلب زمانه ما هســتند؛ آنها آتش مقدس آگاهي را  برغم همه 
مخاطرات، به میان مردم  برند و از طریق گسترش جریان آزاد اخبار و اطلاعات، امکان توسعه بیشتر فرهنگ 

بشري را فراهم مي سازند.
روز خبرنگار مبارک و خجسته باد.«

حسن فتحی و پرومته های شجاع!
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سـینما و تلویزیون نیز بازتاب  فراوانی در رسـانه هایی 
ماننـد ایلنـا، میـزان، دنیـای سـینما، سـوره سـینما، 
سـینما سـینما، میزان، برنـا، شبسـتان، پانـا، روزنامه 

شـهروند، بانـی فیلـم و صبا داشـت.
 اینفوگرافـی »زنـان در آینه شـهرزاد« نیـز که در 
هفته نامـه شـماره قبـل منتشـر شـد نیـز نگاه هـا را 
بـه سـمت خـود کشـاند و بازتـاب خوبـی در فضای 

مجـازی و مخصوصـا اینسـتاگرام داشـت. 
 در روزهـای گذشـته، روزنامـه هنرمنـد گـزارش 
جامعـی را دربـاره سـریال شـهرزاد منتشـر کـرد. 
ایـن گـزارش توسـط سـپیده آمـاده نوشـته و بـا تیتر 
»ملودرامی عاشقانه در بسـتر تاریخ« منتشر شده بود.

 خبرگـزاری برنـا نیز پـس از عرضه قسـمت هفتم 
سـریال، در گزارشـی که توسـط یکی از منتقـدان به 
رشـته تحریر درآمده بـود، نقاط قـوت و ضعف فصل 

دوم شـهرزاد را مورد بررسـی قـرار داده بود.

 بـدون شـک، 17 مـرداد بـه عنـوان روز خبرنگار، 
مهمتریـن اتفاق هفته گذشـته در عرصه رسـانه  بوده 
اسـت. بر همیـن اسـاس پیـام تبریک حسـن فتحی 
کارگـردان مجموعـه شـهرزاد در خبرگزاری هـای 
مختلـف و مخصوصـا در فضـای مجـازی بازتـاب 

زیادی داشـت. 
 همچنیـن در ایـن هفتـه و بـه ماننـد هفته هـای 
قبـل، اخبـار مربوط بـه رونمایـی سـریال در پردیس 
سـینمایی کـورش بازتاب خوبی داشـت. ایـن اکران 
مردمـی کـه بـا حضـور مهـدی سـلطانی، فریبـا 
متخصص، رویـا نونهالی و نهال دشـتی برگزار شـد، 
بازیگران بـا شـاخه های گل رز در کنـار مخاطبان به 

تماشـای قسـمت هفتـم این سـریال نشسـتند.
ایـن خبـر، در کنار عرضـه قسـمت جدید سـریال در 
خبرگزاری هـای مختلف از جملـه مهر، ایلنا، ایسـنا، 
برنا، پانا، باشـگاه خبرنگاران، سینماپرس، 
میـزان، بانی فیلـم، خبرگـزاری صبا 
و هنرآنلایـن بازنشـر قابـل توجهی 

شت.  ا د
رسـانه ها  دیگـر  گـزارش   
از سـریال شـهرزاد بـه نظـر 
تهیه کننـدگان دربـاره 
ایـن مجموعـه 

ص  ختصـا ا
داشـت که بـا تیتر 

»شـهرزاد ریسک بزرگی 
در سریال سـازی بود« منتشر شد. 

این گزارش در چندین رسـانه بازنشـر داشت. 
 در میـان مطالـب دیگـر هفته نامـه شـماره قبـل، 
یادداشـت محمدعلـی کشـاورز بازیگر پیشکسـوت 

بازتــــاب
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اكران مردمی هفتمين قسمت از فصل دوم اين سريال، يکشنبه شب )15 مردادماه( در پرديس 
سينمايی كورش برگزار شد و بازيگران سريال درحاليکه شاخه گل های رز هديه گرفتند، در كنار 

مردم به تماشای قسمت جديد اين مجموعه نشستند.
در اين مراسم كه با استقبال بسيار خوبی از سوی مخاطبان روبرو شده بود، مهدی سلطانی، 
رويا نونهالی، فريبا متخصص و نهال دشتی از ميان بازيگران، و سيدمحمد امامی تهيه كننده اين 

مجموعه حضور داشتند. 

برای دقیقه به دقیقه 
شهرزاد، خاطره و بحث و 

جدل داریم
پريسا چیذري

مهدی سلطانی در اكران مردمی قسمت هفتم در كورش:
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 پیش از آغاز نمایش قسمت جدید، بازیگران روي سن 
رفتند و رویا نونهالي در ابتدا ضمن ابراز خرسندي از تماشاي 
قسمت جدید در کنار مخاطبان گفت: دیدن سریال در کنار 
شما خیلي عالي و لذت بخش است. خیلي خوشحالم که 

اینجا هستم و خوشحالم که شما هستید. 
وي افزود: آقاي حسن فتحي خیلي به من لطف دارند 
و هر هفته همه منتظر هستیم تا ببینیم چه اتفاقاتي در 

قسمت هاي جدید رخ مي دهد.
 فریبا متخصص نیز در سخناني بیان کرد: خوشحالم 
که در کنار مخاطبان سریال، قسمت جدید آن را تماشا 
مي کنم. باید همینجا به همه همکاران خوبم به خصوص 
آقایان حسن فتحي و محمد امامي خسته نباشید بگویم.
 در ادامه، مهدي سلطاني با تاکید بر اینکه تماشاي 
»شهرزاد« در کنار مخاطبان، تجربه فوق العاده اي 
است، اظهار کرد: ما همه در تلاشیم تا شما هر هفته در 
یک ساعت، یک قسمت از شهرزاد را تماشا کنید ولي 
ما براي دقیقه به دقیقه آن، خاطره، بحث و جدل داریم.

وي تصریح کرد: همه سختگیري ها در تولید شهرزاد، 
براي بالاتر بردن کیفیت کار است تا شهرزاد روز به روز 
بهتر شود. با حمایت مخاطبان قطعا این روند رو به رشد 
وجود خواهد داشت. این بازیگر سینما و تلویزیون با ابراز 
امیدواري از حمایت مخاطبان از فیلم ها و سریال هاي 
باکیفیت گفت: فیلمنامه هایي چه بسا بهتر از شهرزاد 
هستند که مي توانند ساخته شوند. با حمایت مخاطبان 
از ساخت این مجموعه ها، سرمایه گذاران تشویق 

مي شوند تا کار باکیفیت تولید کنند.
 نهال دشتي هم با تشکر از حسن فتحي براي اعتماد 
به او، عنوان کرد: به عنوان کوچکترین عضو مجموعه 
شهرزاد از آقاي فتحي و محبت تمامي مخاطبان سریال 

تشکر مي کنم.
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شراره داودی

همه چیزدان  پروژه 
شهرزاد هستم!

علیرضا نسایی، مدیر برنامه ریزی شهرزاد:

عليرضا نســايی با اينکه حجــم زيادی از 
هماهنگی های پروژه هــای تصويری را انجام 
می دهد، اما از آن دسته افرادی است كه از ديده 
شدن فرار می كند. اصلا برای همين مصاحبه هم 
خيلی راضی نبود و می گفت كه نبايد با او صحبت 
كنيم! از او درباره كار مدير برنامه ريزی پرسيديم 
و صحبت های مان به نحوه ورودش به برنامه ريزی 
و علاقه زيادش به پروژه شهرزاد كه سخت ترين 
كارش نيز بوده، رســيد. در ادامه، گفت وگوی 
هفته نامه شهرزاد را با عليرضا نسايی می خوانيد: 

گفت و گو با عوامل

هفته نامه مجازی
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دقیقـا. کارمـان ماننـد کلافـی در یکدیگر اسـت. مدیر 
تولیـد، برنامـه ای کـه مدیـر برنامه ریـزی در اختیارش 
قـرار می دهـد را اجرایـی می کنـد و اگـر در ایـن مسـیر 
نتوانـد کار را پیش ببرد، یعنـی برنامه مدیـر برنامه ریزی 
اجرایی نبوده اسـت. مـن می توانـم برنامه هـای زیادی 
را حاضر کنـم، امـا برنامـه  بایـد قابل اجـرا باشـد. برای 
مثال لوکیشـنی که یـک مـاه دیگـر می خواهیـم، باید 
از چه زمانـی خبر بدهیم کـه محل را بـرای فیلمبرداری 
حاضر کنیـم؟ برنامه های بازیگرها را هـم باید بدانیم که 
قرارداد هرکدام قرار اسـت جلسـه ای باشـد یـا ماهیانه.

 شـما در تمـام جلسـات بازیگرهـا و 
گروه های صحنـه و لباس و لوکیشـن حضور 

داریـد، درسـت اسـت؟ 
من به نوعی همه چیزدان پروژه هستم! 

 این حجم از کار را چطور انجام می دهید؟
به راحتی! )می خنـدد( تلفن ۲۴ سـاعته زنـگ می  خورد 

و در حال کار هسـتم!

 در این صـورت چه چیـزی شـما را در این 
کار نگـه مـی دارد کـه بخواهید ادامـه دهید و 

شـغلتان را عـوض نمی کنید؟ 
کارم سخت اسـت، اما من واقعا آن را خیلی دوست دارم، 

 مدیر برنامه ریـزی دقیقا چـه کاری را باید 
در یـک پروژه انجـام دهد؟

از آفیش روزانـه ای که برنامه هـر روز افراد را مشـخص 
می کند تـا برنامـه ماهیانـه ای که گـروه تولیـد، صحنه 
و بازیگرهـا نیـاز دارنـد را بایـد انجـام دهیـم. از طرفـی 
هماهنگی لوکیشـین ها برای گـروه طراحـی صحنه با 
مدیـر برنامه ریـزی اسـت؛ در کارهـای سـنگینی مانند 
»شـهرزاد« حتی مـا باید سـه لوکیشـین جلوتـر را هم 
آماده داشـته باشـیم، چون اگر آماده نباشد و کوچکترین 
اتفاقـی باعـث از دسـت رفتن لوکیشـن بشـود، ممکن 
اسـت کار تعطیـل شـود. همیشـه بایـد گـروه صحنـه 
چند لوکیشـن، جلوتر از گـروه تولید باشـند. نکته ای که 
در کارهـای پر بازیگـر وجـود دارد این اسـت کـه چون 
بازیگرها در همه زمان  ها در اختیار گروه نیسـتند، برنامه 
آن ها را باید بدانیم کـه هماهنگی ها انجام شـود. برآورد 
زمانی کـه از کار باقـی مانـده را باید بدهیـم. زمان مفید 
روزانه را محاسـبه کنیـم و به تهیه کننـده بگوییم چقدر 
زمان باقی مانده اسـت تـا کار تحویـل داده شـود. مدیر 
برنامه ریـزی بـا کارگـردان و گروهش رابطه مسـتقیم 
دارد تا محل فیلمبـرداری که نیـاز دارنـد را حاضر کند و 
بازیگرها را بر اسـاس فیلمنامه یـا خـارج از آن، برای هر 

صحنـه خبـر کند. 
 در حقیقت کار شـما بـا مدیر تولیـد در یک 

رابطه تنگاتنگ اسـت؟

گفت و گو با عوامل

هفته نامه مجازی
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آن می مانیـد و بـه نظـر می رسـد خیلـی هم 
راضی هسـتید! 

مـن از ایـن کار خیلـی راضـی هسـتم! می دانیـد خوبی 
»برنامه ریزی« چیسـت؟ اینکه در همه کارهـای پروژه 
هسـتم و از همه آن ها خبـر دارم. همین باعث می شـود 
چیزهـای جدید یـاد بگیـرم. مثـل دسـتیار نیسـت که 
حتما سـر صحنه حضـور داشـته باشـید و از بخش های 
دیگر بی خبـر بمانیـد. در برنامه ریـزی می توانـی دورتر 
بایسـتی و همه چیـز را از فاصلـه ببینـی و یـاد بگیـری. 
شـخصا معتقـدم کـه یادگیـری در برنامه ریـزی خیلی 

بهتـر اتفـاق می افتد. 

 سـخت ترین پـروژه ای کـه تـا امـروز 
داشـته اید، کـدام بـوده اسـت؟ 

شهرزاد! 

 حجم خاطـــرات 
خوب و بـــد زیادی 
هـم از »شــهرزاد« 
داریــــد، درسـت 

اسـت؟ 
خیلـی زیـاد! ایـن خاطـرات بـه قـدری زیـاد 
هسـتند کـه بـا پیشـنهاد آقـای فتحـی در حـال 

مکتـوب کـردن آن هـا هسـتم! 

این جملـه کلیشـه ای کـه می گویند عاشـق کارشـان 
هستند را من هم می گویم؛ واقعا عاشـق کارم هستم. از 
طرفی شـهرزاد به قدری گروه دوسـت داشتنی و خوبی 
دارد که با وجود سـخت بـودن کار، آدم انرژی بیشـتری 
بدست می آورد. خود من سـعی می کنم همه کارهایم را 
قبل از رسـیدن به خانه انجام دهم، اما معمـولا این طور 

نمی شـود و کلی تلفن و کارهـم برای خانـه می ماند! 

   کمی درباره خودتـان و کارهایی که انجام 
داده اید، بگویید. 

از سـال 7۹ بـه انجمـن سـینمای جـوان می رفتـم و 
فیلـم کوتـاه هـم سـاختم. امـا کار حرفـه ای را از سـال 
۸۳ شـروع کـردم. در ایـن سـال ها در کارهایـی چـون 
سـریال »شـوق پرواز« بـه کارگردانی یـدا... صمدی در 
کنار حمیـد مرتصد دسـتیار برنامه ریـز بودم. در سـریال 
»سـقوط آزاد« به کارگردانی علیرضا امینـی، برنامه ریز 
بـودم. در فیلم های سـینمایی »بیگانه« و »آسـمان زرد 
کم عمـق« بـه کارگردانی بهـرام توکلـی و »ابـد و یک 
روز« به کارگردانی سـعید روسـتایی نیز حضور داشـتم. 

 احتمالا از ابتـدا در سـمت برنامه ریز پروژه 
نبودیـد، چطور شـد کـه وارد ایـن بخش از 

کار شدید؟ 
من در دانشـگاه بازیگری خواندم، بـه کارگردانی علاقه 
داشـتم و به همین دلیل دسـتیاری کارگردان را شـروع 
کـردم، اما سـال ۹۰، حمیـد مترصد کـه امـروز دیگر در 
بیـن مـا نیسـت، برنامه ریزی سـریال »شـوق پـرواز« 
را بـر عهده داشـت. مـن قبـلا بـا او به عنـوان دسـتیار 

کارگـردان کار کـرده بـودم و بـرای این پـروژه 
کمـک خواسـت؛ چون حـال خودش 

خیلـی خـوب نبـود. ایـن 
اولیـن تجربـه برنامه ریزی 
مـن بـود و این طور بـود که 
وارد ایـن دنیا شـدم و به آن 

علاقـه پیـدا کرده بـودم. 

 روند حضورتـان در این فضا خیلی 
جالب بوده، بازیگـری می خوانید، به قصد 

کارگردان شـدن دسـتیاری می کنیـد، اما در 
نهایت برنامه ریـزی را تجربه می کنیـد و در 

 

ــت صحنه خوب،  قطعا يــک پشــ
يک كار خـــــوب را می ســازد.

گفت و گو با عوامل
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انجـام می دهیـم، نـدارد. مـن فکـر می کنـم همین که 
آدم در کاری حضـور داشـته باشـد که موفقیت کسـب 
می کنـد، خیلـی اتفـاق جذابـی اسـت؛ کار کـردن بـا 
کارگـردان و بازیگری کـه در کارشـان موفق هسـتند، 
خیلی مثبت اسـت. در عین حال هم باید بگویم شخصا 
از اینکـه در خفـا کار کنـم، خیلی بیشـتر لـذت می برم، 
چون احسـاس می کنم دیده شـدن با خـودش عذابی را 
هم مـی آورد که دلـم نمی خواهـد آن را تجربـه کنم. به 
همیـن دلیـل از کاری که انجـام می دهم، لـذت می برم 
و علاقه ای هم نـدارم همه من را بشناسـند. معتقدم این 
کار بـا همـکاری گـروه بـه نتیجـه می رسـد و موفقیت 
زمانـی بدسـت می آیـد کـه همـه اعضـای گـروه، کار 
خودشـان را به درسـتی انجـام داده اند. قطعا یک پشـت 

صحنه خـوب، یـک کار خـوب را می سـازد. 

 از »شـهرزاد« برای مـان بگویید، شـما چه 
چیزی در آن را بیشـتر دوسـت دارید؟ 

من شـهرزاد را خیلی دوسـت دارم و حتی دلیلـش را هم 
نمی دانم! روی آن غیرت دارم و برایم مهم اسـت. شـاید 
به خاطـر آدم هایش باشـد یا فضایـی کـه دارد. چون به 
هر حـال نگاهی که ما بـه مجموعه داریم بـا نگاهی که 
مردم دارند، فـرق می کند. مـا در فضای آن هسـتیم و از 
داسـتان خبر داریـم، ولی بـا اینهمه شـهرزاد بـرای من 
خیلی عزیـز اسـت و می توانم بگویـم این احسـاس را با 

هیچ کار دیگری نداشـته ام. 

   خودتـان هـم هـر قسـمتی کـه منتشـر 
می بینیـد؟  می شـود، 

بلـه حتمـا! بـا اینکـه در زمـان فیلمبـرداری 
حضـور دارم، روی میـز تدویـن فیلم 
را می بینـم، در موسـیقی 
و صداگـذاری هـم فیلـم 
را می بینـم، امـا نسـخه 
نهایـی را که دوشـنبه ها به 
مغـازه می آیـد، می خـرم و 
می بینـم! بـه نظـرم خرید 
شـهرزاد و دیدن آن جذابیت 
زیادی دارد. البته سـعی می کنم این بار 
با یک فـرد دیگـر آن را تماشـا کنم و حواسـم به 

واکنش هایـی کـه نشـان می دهـد هـم باشـد.

 یعنی می خواهید منتشر کنید؟ 
بعید می دانـم. بیشـتر از جهت ثبـت کردن خاطـرات و 
اتفاقاتی اسـت که در این مدت برای گروه افتاده اسـت و 
احتمالا جذابیت آن هم برای کسـانی است که خودشان 

حضور داشـته اند. 

   اگر زمان به عقـب برگردد، بـاز هم همین 
مسـیر را طی می کنید؟ 

من قطعا همین مسیر را دوباره انتخاب می کنم. 

 البتـه نکتـه ای کـه وجـود دارد این اسـت 
که به هر حـال بازیگـری که جلـوی دوربین 
اسـت و دیـده می شـود. در نهایـت بازیگر 

بیشـتر در ذهـن مـردم می مانـد تـا 
کسـی کـه پشـت دوربیـن 

هماهنگی هـا  همـه 
را انجـام داده اسـت؛ 
نگاه خودتـان به این 
دیـده نشـدن کاری 
کـه انجـام می دهید، 
چیسـت؟ هیـچ وقت 
مـورد  نخواسـتید 
توجـه قـرار بگیریـد؟ 

این حسـی که از آن حرف می زنیـد، گاهی اوقات 
بـه سـراغ آدم می آیـد؛ ولـی هیـچ تاثیـری در کاری که 

 

حجـــم خاطراتم از شهرزاد به قدری 
زيـاد است كه با پيشنهاد آقای فتحی 

در حال مکتوب كردن آن ها هستم 

گفت و گو با عوامل
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 اکـران مردمـي قسـمت هفتـم شـهرزاد کـه نهـال عکس گلاره عباسي از جشن تولد محسن چاوشي
دشـتي در اینسـتاگرام بـه اشـتراك گذاشـته اسـت

طرح جالب یک مخاطب با گردنبند مرغ آمین

قسمت هفتم سریال شهرزاد که لب تاقچه جا 
گرفته است

صحنه پشت  در  دماوندي  خان  هاشم   ماشین 
سریال در شهرك سینمایي غزالي

اصغري در یک عکس از پشت صحنه

فضای مجازی



هفته نامه مجازی

13
96

داد 
 مر

20
عه 

جم
م- 

هفت
ره 

شما
13

هزار و یک شب و قصه هاي شهرزاد از نگاه یک 
مخاطب

مخاطبـي کـه مـي گوید خامـوش کردن ماشـین 
در ایـن صحنـه توسـط شـهرزاد، او را یـاد روز اول 

رانندگـي اش انداخته اسـت

شهرزاد: چرا نمیخواي بفهمي؟  فرصتي که توي 
زندگي از دست رفت، واسه همیشه از دست رفته.

دلنوشته یک مخاطب به همراه کاور قسمت هفتم 
سریال) آنطور که دل خودتان مي خواهد زندگي کنید، 

کاري که خودتان دوستش دارید را انجام دهید(...

مخاطبي که طرفدار قباد است چون به نظر ایشان، قباد 
جدیدا به راحتي از عشقش به شهرزاد صحبت مي کند پرتره از شهرزاد با بازي ترانه علیدوستي

فضای مجازی
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سحر عصرآزاد

از نگاه منتقد

»همسایه ها« و »پهلوانان نمي میرند«، رشته محکم 
پیوند خود را با گذشته و گذشته بازي آشکار کرد و 
در عین حال نشان داد که تبحر خاصي در پرداخت 
خطوط عاشقانه ظریف بر بستر قصه هایي پرشخصیت 

و دراماتیک دارد.
این علقه به تدریج در »شب دهم«، »مدار صفر درجه« 
و »میوه ممنوعه« به شکل پررنگ تري خودنمایي کرد. 
هرچند نمي توان همین نکته را به عنوان ویژگي اصلي 
فیلم هاي سینمایي او ذکر کرد اما همچنان رگه هاي این 
دغدغه مندي با شدت و ضعف در چهار فیلمي هم که 

ساخته، قابل ردیابي است.
با این پیش زمینه، گام نهادن در وادي 

سریال »شهرزاد« رجعتي است به قصه گویي روان 
بر بستري نوستالژیک که خوانشي جدید و جذاب از 

کلیشه اي ترین تصویر عشق 
یعني مثلث عاشقانه ارائه 

داده و در دراماتیزه کردن 
این مسیــر پرجزئیات، 
موفـــــق ظاهـــر 

شده است.
حسن فتحي از همان 

مجموعه هاي آغازین 
کارش همچــــــون 

رقصنده با گذشــته



هفته نامه مجازی

13
96

داد 
 مر

20
عه 

جم
م- 

هفت
ره 

شما
15 از نگاه منتقد

نویسنده و کارگردان با درک این انتظار و طبعاً جاي خالي 
وزنه سنگیني همچون بزرگ آقا در جذابیت و پیشبرد 
درام که با حضور علي نصیریان قوي تر و تأثیرگذارتر 
هم شد -، تصمیم گرفتند در فصل دوم چند شخصیت 
جدید را به فراخور روند داستان وارد کار کنند تا در عین 
پرداختن به پیچ و خم هاي درام عاشقانه اي که دنبال 
مي شود، این منش و جنس زندگي پدرخوانده اي؛ ابعادي 

جدید پیدا کرده و به جذابیت کار بیفزاید.
این کاراکترهاي جدید که با حضور بازیگراني برجسته 
قوت بیشتري پیدا کردند، در کنار سمت و سوي جذاب 
این درام به بسترسازي براي تولد یک پدرخوانده یا بزرگ 
آقاي جدید که کاراکتر قباد در پي آن است، از نقاط جذاب و 
هوشمندانه اي است که مي توان گفت سریال »شهرزاد« 

را در فصل دوم تازه تر و عمیق تر کرده است. 
البته که درام عاشقانه همچنان براي مخاطب جذابیت 
دارد اما به نظر مي آید روزگار وصل عاشق و معشوق، 
قوتي همچون دوران ناکامي و تلاش براي وصال و 
شکست هاي پیاپي ندارد، چراکه واقعیت این است 
که حِرمان، به شکل ذاتي کشش و تأثیر بیشتري براي 
پیگیري ایجاد مي کند. این تشخیص دقیق و به جا 
باعث شده سریال »شهرزاد« در فصل دوم درجا 
نزند و براي مخاطب خود غافلگیري و 
جذابیت هاي جدیدي را طراحي 
کرده باشد که البــته براي 
قضاوت و تحلیـــل دقیق 
آنها، فرصت بیـــشتري 

لازم است.

ساخت سریال براي شبکه نمایش خانگي که ارتباط 
مستقیم با احترام به مخاطب و سلیقه او چه در قصه گویي 
و ساخت و چه در توزیع و پخش و وفاي به عهد و توقعات 
ایجاد شده در همه سطوح دارد، حضور او به عنوان 
کارگردان در کنار نویسنده ظریف قلمي همچون نغمه 
ثمیني، مهمترین سویه توجه و احترام به مخاطب است.
سریالي که با رعایت همه مناسبات متقابل با مخاطب خود، 
توانست در فصل اول نه تنها به همراهي با این اثر بلکه به 
کلیت شبکه نمایش خانگي رونقي ببخشد و طبعاً توقعات 

مخاطب را از دیگر سریال هاي این رسانه نیز بالا ببرد.
فصل اول »شهرزاد« با تکیه بر الگوي داستاني یک 
مثلث عشقي که با پیچ و خم ها و فراز و فرودهاي 
هوشمندانه دراماتیزه شده بود، در عین حال مدیون 
تصویرسازي از الگوي زندگي و رفتاري پدرخوانده اي 
و مافیایي در ایران قدیم بود. طبعاً به همین واسطه 
شخصیت این پدرخوانده یا همان بزرگ آقا تبدیل 
به کاراکتري جذاب و محبوب شد که با مرگ او در 
پایان فصل، همه سوال هاي ذهني مخاطب پیرامون 
چگونگي پیشرفت درام در فصل دوم و البته ادامه 

ماجراهاي عاشقانه این مثلث عشقي شد.
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دوران بچگیش نگذرونده با بازی کردن و کیف کردن 
مثل هر طفل دیگر محبت و عطف ندیده فقط کینه و 
عقده دیده... در قباد یه جوان هست که نمیخواد پیر شه، 
میخواد پدرش همراهش باشه و راه درست رو نشونش 
بده. او میخــواد مثل هر جوان دیگه، به خواســت دل 
خودش زندگی کنه، حتی اگه چیزی نباشه به خواست 
دلش ازدواج کنه...! در قباد یه عاشق هست که نمیخواد 
باور به از دســت دادن و قبول نداشــتن عشقش کنه، 
نمیخواد اون خوشبختی که در تمام زندگیش دنبالش 
میگشــته، بازم گمش کنه... در قباد یه پدر هست که 

 حامد: مرضیه یه جوری به قباد می پره انگار هاشم 
مثل پسرش پاستوریزه بوده. همین هاشم دستاش از قباد 
هم کثیف تره. کل فرش فروشی اش رو از نوکری بزرگ 
آقا داره. معلوم نیست چند تا آدم کشته که بشه وردست 
بزرگ آقا. بیچاره قباد که هر قدر مودبانه تر رفتار می کنه 

بیشتر توهین می شنوه.

 سحر: در قباد یه طفل معصوم بی گناه هست که هنوز 
نمیخواد بزرگ شه چون محروم شده از ناز پدر و مادرش 
و سایه خانواده بالای سرش نبوده. مثل هر طفل دیگر 

كامنت های اينستاگرام

پـای اکـرم و شیـرین هم 
به کامنت مخاطبان بـاز شد
فصل دوم سريال »شهرزاد« وارد كشمکش های جديدی شده است و همين امر هم باعث شده تا 

نظرات زيادی در صفحات مجازی اين سريال ثبت شود. 
آنچه در زير می خوانيد، تعدادی از كامنت هايی است كه در صفحه رسمی اينستاگرام سريال درج 
در  شده است. همچنين در صفحه دوم، تعدادی از نظراتی كه به اكانت    

تلگرام ارسال شده، آمده است: 
(@ShahrzadContact) 
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آقاي زماني از همون اوایل فصل قبل منو به شدت با 
خودش همراه کرد. جوان آزادیخواه و عاشق و جسور 
دهه ۳۰ که عشقشو به شهرزاد در میدان عمل اثبات 
کرد و الان که همسرش هســت در حالي معنا کردن 
لغت به لغت کلمه خوشبختي براي شهرزاد هستش... 
فرهاد یک الگو به حساب میاد، یک اسطوره انسانیت و 
وقار و مردانگي... وجود چنین شخصیتي در سریال امید 
رو در جامعه ایراني زنده مي کنه، شخصیت فوق العاده اي 
که قطعا امضاي آقاي فتحي پاي اون هست و با بازي 
فوق العاده ي مصطفي زماني به بهترین شکل اجرا شد.

 ملیکا ملکیان: رابطه قباد و اکرم نباید انقدر طولانی 
بشه. حالا اون اول گفتیم بخاطر غرایز مردانه و از این 
جور حرفا، ولی خب با قســمت هفــت و اون حرفایی 
که تماما از سر دلتنگی قباد به شــهرزاد زد، مخاطب 
توقع نداره تو تیزر قســمت هشــت اکرم بگه من زن 

شرعی آقام.
یه مرد عاشــق واقعی مثل قباد چرا باید تو اون مشغله 
فکریش، تو اون اوضاع درهم زندگی و اطرافش، دنبال 
هوس خودش اونم با یه کلفت باشه؟ اونم وقتی تو هر 
دیالوگ با دلگرمی و غرور نسبت به جایگاهی که داره 
میگه من بزرگ دیوان سالارم؟ یعنی مخاطب باید پای 
همون آشفتگی که شخصیت قباد داره بذاره این رابطه 
رو؟ باید صبر کنیم ببینیم نویسنده ها بخاطر این رابطه 

چه دلایلی در قسمت های بعدی دارند؟

 پارسا: راستش فصل اول، عاشق شهرزاد و قباد بودم 
و از شــیرین و فرهاد خوشم نمیومد، مخصوصا فرهاد 
چون فقط وانمود می کرد عاشقه ولی قباد عاشق واقعی 
بود شاید این نظر من هم اشتباه باشه و فقط واسه اینکه 
کارکتر مورد علاقم قباد بود از فرهاد خوشــم نمیومد 
ولی تو فصل دو تمام علایقــم تغییر کرد اما همچنان 
عاشق شهرزاد و قباد هستم. ولی از شیرین بدم نمیاد 
بلکه دوستش دارم و به نظرم مورد ظلم واقع شده است. 
فرهاد هم یکم داره تو فصل دوم جنم مردونه نشــون 
میده و کمی غیرتی میشه. اما قباد دیوان سالار، طفل 
معصومی که مثل علف هرز رشد کرده که فقط محبت 
نیاز داره و بــس، ولی نمیدونم چرا تــو فصل دو یکم 
تغییرهای منفی کرده ولی همچنان دوسش دارم حتی 

اگه با اکرم ازدواج کنه هم دوسش دارم.

 فاطمه دهقان: یکی از قسمت های مهم سریال سه 
تا خواهر هستند که حمیرا یکی از نقش هایی هست که 
توی فصل دوم مظلوم واقع شــده. این درس عبرتیه 
برای کســانی که جرات رو به رو شــدن با مشکلات 
رو ندارن. به نظر من هنوز هم مــا نمیتونیم بگیم که 
هوشــنگ داره خیانت میکنه. حمیرا )نسیم ادبی( باید 

جرات این رو پیدا کنه تا با مشکلات رو به رو شه.

 فرهاد: ما شهرزادی ها هر هفته منتظریم که شاهد 
جذابتر شدن سریال باشیم. نکته قابل تحسین در این 
سریال این است که خیلی نکات قابل لمس هم وجود 
دارد که نمایش داده نمی شــود ولی قصه به گونه ای 
پیش می رود که مخاطب در ذهن خود به آن می رسد. از 
جمله سکانس اختلاف نظر و درگیری قباد با هاشم که 
خلأ حضور بزرگ آقا رو نشون میده. اون صحنه نبودن 
بزرگتری باتجربه و افتادن امور به دست فردی نااهل را 

برای بیننده قابل لمس و درک می کند.

 مهرناز: شــخصیت فرهاد دماوندي با بازي خوب 

میخواد اون عمری که از زندگیشو مونده در کنار بچه  و 
مادر بچه اش بگذرونه...! همه اینا توی دل قباد جا مونده 

ولی مثل همیشه هیچکسی نیست که درکش کنه...

 بهار: فرهاد خودشو عشقشو اثبات کرده، بحث فایده 
نداره قباد فقط سر تا پا ادعاســت. فقط زورکی میخواد 

شهرزادو برگردونه.

 محمد: چیکار به این شــهرزادو فرهادو قباد دارین؟ 
چیکار میکنن دیگه؟ من دلم برا شیرین و غرغراش تنگ 
شده جدي. اما هیجان انگیز میشد اگه فرهاد، پسر هاشم و 
قرص قمر یا همون عمه بلقیس میبود. اینجوري یجورایي 
فرهاد مستحق تر از قباد میشد براي تصاحب مال و اموال 

دیوان سالارها. 

 مریم: قباد عاشق نیست، یعنی عاشقی کردن بلد نیست 
که هرچند عاشقی باید تو وجود آدم باشه، بلدی نمیخاد.

نظرات ارسالی مخاطبان به تلگرام: 
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مــردان ســریال از زنــان آن به مراتــب جذاب ترنــد و این 
عنصــر همیشــه پویــا و قدیمــیِ عشــق اســت کــه این 

ــد. ــا می ده ــه آنه ــت را ب جذابی
ــار همــه مردانــی کــه ســهمی در پیــش رفتــن  ایــن ب
ــق  ــروی عش ــط نی ــی توس ــه نوع ــد، ب ــتان دارن داس
برانگیختــه شــده اند و اصــلا همیــن خاصیــت 
ــم  ــلا دیدی ــه قب ــه آنچ ــبت ب ــا را نس ــه آنه ــت ک اس

دوست داشــتنی تر کــرده اســت. 
نغمــه ثمینــی در کلاس هــای خــود و در مبحــث 
شــخصیت پــردازی، نفــسِ »خواســتن« را در 
ــه  ــد و ب ــم می دان ــر مه ــری کاراکت شـــــکل گیــ

زنانه بودن ســری دوم »شــهرزاد« نســبت 
ــه  ــود ک ــتی ب ــری اول آن، برداش ــه س ب
بعــد از پخــش دو قســمت آغازیــن 
توســط مخاطــب صــورت گرفــت امــا 
ــودن، چطــور  ــه ب ــا مردان ــه ی ــن زنان ای
ــا  ــد؟ آی ــب می رس ــن مخاط ــه ذه ب
ــا از میان رفته باشــد  ــزرگ آق همینکه ب
ــام عمــه بلقیس  و شــازده خانومــی به ن
ــالارها را  ــارت دیوان س ــی ام حکمران
ــت  ــد، کافیس ــه باش ــده گرفت ــر عه ب
ــهرزاد دو« را  ــض »ش ــه نب ــرای آنک ب
ــف زنانه تصــور کنیم؟  در دســتان ظری
ــر  ــی اگ ــه حت ــت ک ــن اس ــت ای واقعی
ایــن عنــوان را بــرای توصیــف ســری 
دوم ســریال بپذیریــم، نمی توانیــم از 
این حقیقــت غافــل شــویم که ایــن بار 

هنوز هم 
عشـق 

حرف 
آخـر 

را می زند



هفته نامه مجازی

13
96

داد 
 مر

20
عه 

جم
م- 

هفت
ره 

شما
19 ذره بيــــن

موقــع لفــظ قلــم حــرف می زنــد و ســر بزنــگاه، ادبیات 
ــه را  ــزرگان خان ــه ب ــه هم ــازاری دارد، چگون ــه ب کوچ
ــازه  ــوب ت ــوت محب ــه خل ــودش را ب ــا خ ــد ت می پیچان

ــاند. ــه اش برس یافت
کـه  کیانیـان،  رضـا  بـازی  بـا  شـاپور  امـا  و 
منحصربه فردتریـن وجـه از یـک مـرد عاشـق را بـه 
نمایـش گذاشـته اسـت. او کسـی اسـت کـه بـرای 
گرامیداشت سـالگرد ازدواج، ایده آوردن ویالونیست ها 
بـه حیـاط خانـه و غافلگیـر کـردن همسـرش را در 
سـر می پرورانـد و تـو بـاور نمی کنـی کسـی بـا ایـن 
درجـه از احساسـات بتوانـد تنهـا یـک سـاعت بعد دو 
نفـر از زیردسـتانش را بـه قتـل برسـاند. عشـق برای 
ایـن کاراکتـر، محـور اصلیسـت، آنقـدر کـه قـدرت 
درک ایـن مفهـوم سـاده را نـدارد کـه چیـده شـدن 
گلدان هـای شـمعدانی لـب حوض چقـدر زیباسـت و 
تنهـا زمانی ایـن کار بـرای او توجیـه پیـدا می کند که 
می فهمد همسـرش چنین دسـتوری داده است! گویی 
تمـام احساسـات بدیهی بشـری صرفـا با گذشـتن از 
فیلتر عشـق اسـت کـه بـرای او ملمـوس و پذیرفتنی 

. ند می شـو
در »شهرزاد دو« چاشنی عشـق و برانگیختگی خاص 
آن حتـی بـه کاراکترهای مـرد فرعی هم اضافه شـده 
اسـت، آنقدر کـه مثلا وقتـی می بینیـم اصغر، شـاگرد 
مغـازه هاشـم هـم بـه دلدادگـی میتـرا، کتـاب اکابـر 
بـه دسـت گرفتـه اسـت، او را بیشـتر از قبـل دوسـت 
می داریم یا خـود هاشـم خان زمانی برای مـا جذاب تر 
می شـود کـه می فهمیم قبـل از اینکـه زندگـی اش  را 
با مرضیـه ء مهربان شـروع کنـد، در سـال های دور با 
خواهـر زیبـای بزرگ آقا، ماجراهایی داشـته اسـت. در 
این چنـد قسـمتی که از سـری جدیـد شـاهد بوده ایم 
دیده ایم کـه حتی همـه قربانیان دم مرگ هم، عشـق 
و همسـر و زندگـی را بـه عنـوان آخریـن امیـد نجات 

دسـتمایه قـرار می دهند.
در پایـان بایـد گفـت اسـتراتژی عشـق مثـل همیشـه 
جـواب داده اسـت و نویسـندگان »شـهرزاد ۲« بـرای 
تلطیـف کـردن سـریالی کـه در هـر قسـمت آن قتلی 
توسـط مردی رخ می دهـد چاره ای نداشـتند جـز اینکه 
نشـان بدهند حتی دردهلیزهـای دهه پر اضطـراب ۳۰ 
شمسـی هم عشـق در هر راهرو خانه کرده بود و مسـیر 

را روشـن می کـرد. 

هنرجویانــش تاکیــد می کنــد چیــزی کــه هــر کاراکتر 
را از دیگــری متمایــز می کنــد، موضوعات دلخواســتهء 
او و قدم هاییســت کــه برای رســیدن بــه آن برمــی دارد. 
بــه نظــر می رســد او و حســن فتحــی بــا دســتمایه قرار 
ــد را  ــگارش قســمت های جدی ــی ن ــن الگوی دادن چنی

جلــو برده انــد.
در »شــهرزاد یک«، تنهــا فرهــاد دماوندی را بــه عنوان 
کاراکتر عاشــق پیشــه ســریال می شــناختیم )و بگذریم 
کــه ایــن فرهــاد را آنقدرهــا هــم کوهکــن و افتــاده بــه 
ــا  ــم( ام ــق ندیدی ــه عش ــیدن ب ــرای رس ــش ب آب و آت
ایــن بــار تمنــای یــار و زیبایــی عشــق در اغلب مــردان 
قصــه تجلــی پیــدا کــرده و اصــلا شــاید بــرای همیــن 
ــن حــال کــه  ــان در عی اســت کــه بســیاری از مخاطب
ــحالند،  ــهرزاد خوش ــش ش ــال و آرام ــت دوران وص باب
ــه  ــی ب ــه نوع ــم ب ــاد ه ــد قب ــه قلب شــان می خواهن ت
زندگــی برگــردد و گاهــی آنچنــان بــا او همــذات پنــدار 
ــم  ــش ه ــتاخی ها و تلخ زبانی های ــه گس ــوند ک می ش
دلشــان را نمی زنــد. چیــزی کــه باعــث شــده قبــاد این 
چنیــن در دل مخاطــب جا شــود همــان نیروی عشــق 
و خواســتن اســت. نیرویــی کــه حتــی ادبیــات قبــاد را 
ــی از  ــه یک ــم ب ــان می ده ــت. ارجاع ت ــر داده اس تغیی
ــی »شــهرزاد  ــاد در قســمت های میان دیالوگ هــای قب
یک« و سکانســی کــه او و بــزرگ آقــا با پیشــنهاد یک 
فیلمســاز بــرای اسپانســری فیلــم مواجــه شــده بودند. 
قبــاد آن روزهــا حتــی بلــد نبــود در چنیــن موقعیتی چه 
نــوع مذاکــره ای بایــد داشــته باشــد و تنها جملــه ای که 
گفــت حرفــی بــود کــه از دهــان شــهرزاد شــنیده بــود: 
»فیلــم باید یــه جــوری باشــه که وســطش بگــی خب 
بعــدش چــی؟ نــه اینکــه وقتــی تمــوم شــد بگــی خب 
ــن  ــا ای ــد ب ــاس کنی ــاد را قی ــون آن قب کــه چــی؟« اکن
قبــاد کــه بلــد اســت ایــن چنیــن عاشــقانه و رمانتیــک 
بگوید:»بــاز دلــم خوشــه شــهرزاد تــوو همین شــهره... 
نزدیک مــن. بــارون کــه ببــاره هــم واس اون مــی باره 
هــم واس من. نســیم کــه بــوزه هــم واس اون مــی وزه 

هــم واس مــن«.
کاراکتــر نصرت هــم بــه واســطه خاطرخواهی شــربت 
ــود را رو  ــخصیت خ ــر ش ــه دیگ ــه، لای ــان لال ــا هم ی
کــرده و قطعــا بــرای مخاطــب خیلــی هیجــان انگیــز 
اســت که ببیند آن مــرد تــازه آزاد شــده از بند و همیشــه 
ــه  ــه ب ــاب ک ــدان ارب ــت در رکاب خان ــه خدم حاضــر ب
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عکس نوشت

قباد: اگه بزرگ آقا 
چند صباحی 
زودتر سرشو 
زمين گذاشته 
بود، من و تو و 
اميد باهم بوديم، 
از ارَه و اوره و 
شمسی كوره هم 
خبری نبود.

شهرزاد: چرا 
نمی خوای بفهمی؟ 
فرصتی كه توی 
زندگی از دست 
رفت، برای 
هميشه از دست 
رفته قباد

بلقيس: تو 
صدام كردی...

اسمم رو به 
زبون آوردی.

هاشم: قبلا 
از اين اسم 
خوشت 
نمی اومد، 
كسر شان بود 
برات.... قرص 
قمر....برو به 
سلامت.

شاپور: 
می دونی منم 
درد كشيدم، 
ولی تو بايد 
آروم شی، تو 
بايد بخوابی....

قسمت هفتم
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حميرا: تو چطوری 
با قباد زندگی 

كردی؟ عروسی 
زوری، زندگی 

زوری....
شهرزاد: من تا 
وقتی زن قباد 

بودم، خودم رو 
كشتم كه درِ 

مکالمه رو باهاش 
باز نگه دارم.

همايون: تو 
ديوونه نيستی، 

ولی به نفع 
قباده كه باشی 

تا باهات متاركه 
كنه و پولات رو 
هاپولی كنه و يه 

آبم روش!

فرهاد: حرف 
بزن آقاجون، 

آقاجون....
حرف بزن 

آقاجوووووون
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مخاطب خاص

جمشيد الوندی

سریال »شهرزاد« اتفاقی بس 
از  بسیاری  است.  خوشایند 
همکاران و دوستان سینمایی ام، 
همان دوستانی که سریال های خارجی را مداوماً تعقیب 
می کنند؛ از این سریال به نیکی یاد می کنند و پس از 
تماشای هر قسمت، در انتظار پخش قسمت بعدی هستند. 
»شهرزاد« با تمامی نقاط قوت اش، مثل هر سریال دیگری 
درجاهایی می توانست نمره بالاتری داشته باشد. من 
فیلمبردارم و طبیعی ست که فیلمبرداري و نورپردازی را 

داود اميری 

به عنوان مدیر فیلمبرداری قدیمی 
و پیشکسوت که تا امروز نیم قرن 
در سینمای ایران خدمت کرده، 
افتخار می کنم که در کشورمان کارگردانی مثل حسن 
فتحی داریم. من تا به امروز با او کار نکردم اما از دور او را 
می شناسم و عاشق آثار او هستم مخصوصا »شهرزاد« که 
از آن استقبال بسیار خوبی شده است. باید بگویم از همه 
نظر، فتحی در سریال سازی کارش حرفه ای است و خوب 
می داند که چه باید بسازد و از چه بازیگرانی در سریال هایش 
استفاده کنند.  حسن فتحی در کارهایش از هیچ چیزی به 
آسانی نمی گذرد و تصویربرداری این مجموعه نیز بسیار 
حرفه ای است. باید یادآور شویم که خودم و خانواده ام شیفته 

این سریال هستیم.

نورپردازی و تصویربرداری 
شهرزاد زیر ذره بین

شهرزاد از نگاه فيلمبرداران؛

یکی از ویژگی های اصلی هر اثری، کیفیت فیلمبرداری و تصویربرداری آن است. سریال »شهرزاد« از ابتدای 
پخش فصل اول از این منظر مورد اقبال قرار گرفته و در عین حال تاکنون فرصتی پیش نیامده بود تا به صورت 

تخصصی موضوع تصویربرداری آن مورد بررسی قرار گیرد. 
»هفته نامه شهرزاد« در هفتمین شماره خود، نظر 10 فیلمبردار سینما را در این باره جویا شده است:

سپيده حيدرآبادی

بیشتر می بینم و می خواهم در این موارد بگویم اما از آن جا 
که در سینمای ما مرسوم نیست کار انجام شده ی یک 
همکار را نقد کنیم، من هم حرف هایم را برای خودم نگه 
داشته بودم تا زمانی که اگر دوستان فیلمبردار فصل دوم 
شهرزاد را دیدم، برایشان بگویم اما حال این امکان نقد 
ایجاد شده است. با احترام به دوستان عزیز تصویربردار، به 
گمان من تصویربرداری فصل اول به مراتب از فصل دوم 
بهتر و اصولا با قوام تر بود، خاصه در چند قسمت آغازین؛ 
اجرای فنی نور - خلق فضای به مراتب نزدیکتر به جان 
درام - اختلاف قابل رویت در خلق فضاهای گونه گون 
متناسب با موقعیت های نمایشی - عملکرد بهتر دوربین 
در اجرای میزانسن ها - ایجاد موقعیتهای نوری بهتر به 
ویژه در سکانسهای شب خارجی و از همه مهمتر تن 
دادن به  تاریکی های منطقی و کاملا منطبق بر ریشه  های 

دراماتیک اثر.
اما در فصل دوم در کمتر نمایی صحنه یا بازیگران را 
حتی برای یک ثانیه در نور کم و یا در تاریکی می بینیم. 
نسبت های کنتراست اجرایی از سوی طراح نور در شرایط 
زمانی - مکانی - متفاوت فرقی با یکدیگر ندارند. مثلا 
این تناسبات در سکانس: فالگوش ایستادن "اکرم" 
پشت در زیرزمین که آخر شب قرار است در داستان حس 
مخفی کاری و توطئه را داشته باشد، و در عین حال زندگی 
مخفیانه "شربت" را منطقی جلوه دهد، با سکانسی که 
"هاشم" در بیمارستان با "بلقیس" دیدار می کند و روز 
است و حال عاشقانه دارد تفاوت چندانی ندارند. فیلمبردار 
در هر دو فصل سریال "شهرزاد" از دوربین و سِت لنزهای 
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مهمترین نکته ای که در ساخت 
یک سریال در ابتدا در نظر 
گرفته می شود، قصه آن است 
که خوشبختانه شهرزاد روایت بسیار درستی دارد. سریال 
شهرزاد فراز و فرودهای زیادی دارد و مخصوصا اینکه در 
انتهای هر قسمت، مخاطب را  برای قسمت بعدی تشنه 
نگه می دارد و این تخصص فتحی است. همه این موارد 
دست به دست هم می دهند تا مجموعه ای موفق شود و 
علاوه بر آن بازیگران خوبی برای حضور در این سریال 

انتخاب شده اند. 
درباره تصویربرداری این مجموعه باید یادآور شوم که 
به نظر می آید که در فصل اول، تصویربرداری کامل تر و 
به فضای قصه نزدیک تر بود. دلیل اصلی این اتفاق، این 
است که تاریکی ها در این مجموعه بسیار کم دیده می شود 
و روشنایی زیاد مخاطب را اذیت می کند. البته در مجموع 
شهرزاد سریال قابل توجهی است که نظر مخاطبان را به 

خود جلب کرده است.

یکی از تاثیرگذارترین عواملی که 
باعث شده »شهرزاد« با استقبال 
مواجه شود حضور حسن فتحی 
است، زیرا فتحی کارگردانی قدرتمند در شخصیت پردازی 
و بازی گرفتن است. در سریال »مدار صفر درجه« 
دو سال تجربه کار مشترک با او را دارم و از نزدیک با 
توانمندی هایش آشنا هستم. فتحی کارگردان قدرتمندی 
در نوشتن و خلق فضای است که می تواند متفاوت باشد و در 
عین حال دوره تاریخی را بیان کند. این جذابیت را به خوبی 
می توان در شهرزاد هم دید که پیر، جوان و میانسال همگی 
از آن استقبال می کنند و این اقبالی است که نصیب هر 

فردی نمی شود. 
از دلایل دیگر موفقیت شهرزاد این است که گروهی از 
جذاب ترین بازیگرانی که مردم آنها را بسیار دوست دارند، 
در سریال ایفای نقش می کنند. باید به حسن فتحی تبریک 

بهرام بدخشانی 

مرتضی پورصمدی 

تصویربرداری »شهرزاد« مطلوب 
است البته بین همه فیلمبردارها 
وجود  سلیقه هایی  اختلاف 
دارد و به نظرم فصل اول تصویربرداری قابل قبول تری 
داشت. سریالی که به این اندازه مورد استقبال قرار گرفته، 
می توانست تصویربرداری بهتری داشته باشد. در فصل دوم 
مشکل فنی و نوری وجود دارد. اینکه نورها باهم بالانس 
نیستند و بعضی جاها بسیار روشن و نورانی و برخی جاها 
نور ندارد، به نظرم برای این بخش جای کار بیشتری وجود 
داشت.  سریال شهرزاد برای همه مردم دلچسب است یادم 
می آید پارسال که می خواستم به کانادا بروم، برای دوستان 
فرهنگی ام سه پک از شهرزاد را هدیه بردم که بسیار 
خوششان آمد تا آنجا که حتی پیگیر فصل دوم آن شدند. 

امير اسدی 

بهتر و در نهایت رنگبندی حرفه ای تری بهره برده است. 
در فصل دوم اصولا با حضور آقای "کیانیان" گسترش 
فضای پدرخوانده ای وگنگستری به نسبت دیگر فضاها 
کاملًا مشهود است. مثلا قطعه ای موسیقی تقریباً آشنا 
برای تماشاچی با رنگ آمیزی هوشمندانه به دیگر قطعات 
موسیقی مجموعه الحاق گردیده ولی فضای نوری جدیدی 
برای این شخصیتها طراحی نشده است. تلاطم درونی این 
قطعه موسیقی به بار نمایشی صحنه می افزاید در حالی که 
از طراحی فضای متلاطم نوری اثر کمتری می توان یافت. 
به صحنه های حضور "کیانیان" در واپسین دقایق عمر 
نوچه های بخت برگشته اش که تا لحظاتی دیگر خواهند 
مُرد، دقت کنید. نور گویا وظیفه ای برای نمایش درونیات 

این شخصیت ها ندارد.
البته قضاوت در مورد شرایطی که در آن نبوده ایم 
چندان پسندیده نیست. من از شرایط تولید و زمانبندی 
تصویربرداری پروژه بی خبرم و تنها با مقایسه فصول اول و 

دوم این مطالب را گفتم. 
در انتها باید تاکید کنم به احترام تمامی دوستانی که در 
»شهرزاد« زحمت کشیده اند و رنج شبانه روزی برده اند، 
خصوصا کارگردان فهیم، گروه بازیگران و گروه 
تصویربرداری عزیز، کلاه از سر برمی دارم و آرزو می کنم 
دوستان با بزرگواری به این نقد نگاه کند. البته یادم نمی رود، 
کار ایشان با نگاه و سلیقه ی ایشان قوام یافته و ظهور پیدا 
کرده و پُر واضح است که نقد من هم ریشه در سلیقه و نگاه 

شخصی ام به مقوله نور و دلبستگی ام به تاریکی دارد.

فصل دوم سریال شهرزاد از نظر محتوایی بسیار خوب است 
و کمبودی ندارد اما از نظر فنی به دلیل اینکه کار حرفه ای ام  

فیلمبرداری است، تفاوت های را احساس می کنم.
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»شهرزاد« سریال بسیار خوبی 
است و ثابت کرد کارگردانی 
بسیار حرفه ای دارد که کارش 
را خوب بلد است و از عهده کار به خوبی برآمده است. 
همین موضوع موجب شده تا مردم هر هفته پیگیر این 
سریال باشند. البته کارهای قبلی فتحی را هم دیده بودم 
و شهرزاد هم مانند سایر آثار او از کیفیت بالایی برخوردار 
است. در مجموع باید گفت حسن فتحی بهترین سریال ساز 

کشورمان است. 
تصویربرداری این مجموعه خوب است. تصاویر مشخص 
هستند که کار بسیار درست انجام شده است. البته جز این 
هم نمی شد انتظار داشت؛ زیرا حسن فتحی برای آثارش 
همیشه بهترین ها را انتخاب می کند، به همین دلیل هم 

آثارش همیشه بهترین بوده است.

سریال  علاقمندان  از  من 
»شهرزاد« و آثار حسن فتحی 
هستم و اصل مهم درباره استقبال 
از این سریال به علاقه مخاطبان بر می گردد. در شبکه 
نمایش خانگی دست کارگردان برای موضوعاتی که 
در تلویزیون نمی شود به آن ها پرداخت، بازتر است و 
کارگردان به راحتی می تواند سراغ آن موضوعات برود 
مانند داستان هایی با موضوع عشق. صدا و سیما بسیار 
کم به سراغ موضوعاتی می رود که خط اصلی آن ها عشق 
باشد. متاسفانه در صدا و سیما آنقدر ممیزی وجود دارد و 
آنقدر نگاه ها برای پرداختن به موضوعات سخت و بسته 
است که فیلم  ها و سریال ها مورد توجه قرار نمی گیرند، در 
حالیکه در همه جای دنیا هر موضوعی که به مقوله عشق 
می پردازد، به خوبی مورد استقبال قرار می گیرد و مورد توجه 
قرار می گیرد. بهتر است به موضوعات پاک عشقی توجه 
داشته باشیم و برای پرداختن به آنها دست نویسندگان 
را باز بگذاریم. متاسفانه  در تلویزیون اغلب موضوعات 
تلخ نمایش داده می شود و طبیعی است که مردم از این 

موضوعات استقبال نکنند. 
شهرزاد رنگ و لعاب و قصه خوبی دارد و کارگردان آن 
حرفه ای است و کارش را خوب بلد است، به همین دلیل 
هم بسیار مورد اقبال قرار گرفته است. مردم سریال های 

فتحی  نام حسن  زمانیکه  تا 
پشت هر کاری باشد به آن اعتبار 
می دهد. ۴۰ سال است که در 
سینما فعالیت می کنم، ۸۰ فیلم سینمایی و ۲۰ سریال کار 
کردم و می دانم وقتی انرژی مثبتی از کارگردان پشت آثار 
باشد، قطعا خواهد درخشید و معتقدم که حتی این انرژی 

مثبت بر روی مخاطبان نیز تاثیر بسزایی می گذارد. 
حسن فتحی کارش را خوب بلد است و شخصیت بالایی 
دارد. به جرات می توان گفت شخصیت، منش و رفتار 
فتحی در بسیاری از آثارش نهفته است. به ایشان افتخار 
می کنم زیرا در ایران کارگردان خوب مخصوصا در حوزه 
سریال سازی کم است. متاسفانه به خاطر پایین آمدن سطح 
سریال های تلویزیون، مخاطبان به سمت سریال های 
ماهواره ای کشیده شده اند. اما همین افراد، هر دوشنبه منتظر 
عرضه قسمت جدید سریال شهرزاد هستند تا آن را تهیه 
کنند و ببینند. حتی در بین دوستان و آشنایان دیدم علاوه بر 
اینکه سریال شهرزاد را دانلود می کنند، لوح فشرده آن را هم 
می خرند تا آن را مانند آثار فاخر دیگر، در خانه به یادگاری 
نگه دارند. همه آثار فتحی خوب بوده است اما شهرزاد 
لطافت خاصی دارد و حتی خشونت در بین آدم های ظالم با 
لطافت روایت شده است؛ مانند سریال دایی جان ناپلئون 
که با اینکه مدتهاست از زمان پخش آن گذشته، اما باز هم 

دوست داریم آن را ببینیم و هنوز هم برای ما تازگی دارد. 
درباره تصویربرداری این سریال نمی توان ایرادی از آن 
گرفت زیرا می دانیم فتحی افراد و عواملش را با شناخت 
و مطالعه انتخاب می کند. 7۰ درصد تصویربرداری شهرزاد 
خوب است البته در بعضی سکانس ها می توانست نرمی 
و لطافت بیشتری داشته باشد. ضمن آنکه به نظرم 
کنستراست رنگ ها کمی تند است که می توانست ملایم تر 
باشد اما در کل سریال بسیار خوبی است و من نیز خودم به 

شخصه آن را خیلی دوست دارم.

سيدمهدی شکيبا 

محمدرضا سکوت

مجتبی رحيمی

مخاطب خاص

گفت که زود توانست مسیر روایت هایش را پیدا کند و هر بار 
آثارش از مجموعه های قبلی جذاب تر است. 

تصویربرداری شهرزاد با این حجم زیاد کار، بسیار خوب است. 
با توجه به کلاه ها، رنگ لعاب ها و معماری های فضاهای 
سریال شهرزاد، دست فیلمبردار بازتر است. فصل دوم را 
بیشتر دوست دارم زیرا تصویربرداری از صحنه های بیشتری 

دارد و به سلیقه مردم نزدیک تر است.
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سریال »شهرزاد« به کارگردانی 
حسن فتحی سریالی است که با 
استقبال انبوهی مواجه شده است. 
حال سوال ما از مسئولان تلویزیون این است که چطور 
می شود، سریالی بیرون از تلویزیون با تمامی قواعد کشور 
ساخته شود و در سوپر مارکت ها مخاطب زیادتری را نسبت 
به برنامه های پرهزینه تلویزیون جذب کند؟ خوب است 
مسئولین تلویزیون پاسخ دهند که آیا می خواهند به همین 
صورت مخاطبان خود را از دست بدهند؟ اگر جوابشان 
مثبت است که باید گفت راه درستی را انتخاب کرده اند و 
اگر منفی است، باید بازنگری ای در برنامه ها و سریال های 

تولیدی شان داشته باشند. 
به نظرم سریال شهرزاد راه را باز کرد و این راه همچنان 
درحال گشوده شدن است. الزامی وجود ندارد که یک 
سریال از تلویزیون پخش شود تا مخاطبان در تلویزیون 
به دیدن آن بنشینند، بلکه سریال می تواند ساخته تلویزیون 
نباشد اما مردم آن را از تلویزیون تماشا کنند. تلویزیون 
پول زیادی از تبلیغاتش بدست می آورد اما کیفیت ساخت 
سریال  های آن روز به روز تنزل پیدا کرده است. سریال 
شهرزاد نمونه بارز از چیزی است که در تلویزیون قابل تولید 
است و نشان داد که می تواند مخاطب زیادی داشته باشد. 

قطعا سریالی که هزینه زیادی برای بخش های مختلف آن 
شده، حساسیت های زیادی هم از جانب کارگردان برای 
تصویربرداری وجود دارد. هر سریالی نقاط مثبت و ضعفی 
دارد که شامل شهرزاد هم می شود که در این بحث کوتاه 

نمی توان با جزئیات به آن ها پرداخت.

این مدل سریال سازی که ما در 
شبکه نمایش خانگی داریم، در 
خارج از ایران هم مرسوم است 
و آن آثار نیز همانند سریال »شهرزاد« مورد استقبال قرار 
می گیرند. این اتفاق خوشایندی است که در ایران هم 
رخ داده است. در سال های گذشته متاسفانه صدا و سیما 
گرایش  های مختلفی به خود گرفته است و از خانواده ها 
دور شد، این درحالیست که سریال ها معمولا مخصوص 
خانواده هاست و آنها را کنار هم قرار می دهد. به همین 
دلیلی وقتی خانواده ها می بینند در فضای دیگری اتفاق 
بهتری می افتد که ممیزی هم ندارد، از آن استقبال می کنند. 
ما در کشوری زندگی می  کنیم که حافظ، صائب تبریزی و 
سعدی را داریم که همه اینها از عشق می گویند در حالیکه 
در تلویزیون بیان عشق ممنوع است. مردم ما به تلویزیونی 
مالیات می دهند اما تقاضاهای شان برآورده نمی شود. 
به همین دلیل هم حاضرند حتی هزینه ای پرداخت و 
سریال های مورد علاقه شان را تهیه کنند. در سریال 

شهرزاد مقوله عشق با ظرافت خاصی بیان شده است .
شهرزاد علاوه بر فضای عاشقانه و رمانتیک، استانداردهای 
مهم سریال سازی را رعایت کرده است. شهرزاد فضایی 
را بوجود آورده که آدم ها خودشان را در این مجموعه 
می بینند؛ تا آنجا که حس می کنند شخصیت های شهرزاد، 
مثبت و منفی نیستند و با خوبی ها و بدی ها تغییر می کنند.

تصویربرداری مجموعه از منظر من در فصل دوم بهتر 
است، زیرا فیلمبردار بازخوردهای که در بخش اول از مردم 
گرفته را به تجربیات خود افزوده و از آنها در فصل دوم نیز 
استفاده کرده است. فصل دوم این مجموعه سرگرمی، 
زیبایی و شفافیت زیادی دارد و علاوه بر آن، وقتی امضای 
حسن فتحی را بر اثری می بینم، می توانیم اطمینان پیدا 
کنیم که آن سریال به خوبی خواهد درخشید. فتحی 
در سریال سازی بسیار متعهد است؛ به همان اندازه که 
کارگردان های سینما در ساخت آثارشان حساس هستند. 

علاوه بر این، یکی از نکات مثبت این مجموعه، استفاده از 
بازیگران حرفه ای و توانمند است. سریال های خارجی از 
نظر نوع کیفیت تصویر تفاوتی بین سریال و فیلم سینمایی 
قائل نیستند، این مقوله نیز در سریال شهرزاد به خوبی 
مشهود است، یعنی استانداردها در تولید شهرزاد رعایت شده 
است. به همین دلیل همه مردم این مجموعه را می بینند و 

در بین آنها مقبولیت زیادی پیدا کرده است.

تورج منصوری

ساعد نيک ذات 

مخاطب خاص

ضعیف را نمی پسندند و تجربه موفق شهرزاد نشان داد که 
حتی یک هفته منتظر می مانند و هزینه برای دیدن فیلم و 

سریال مورد علاقه شان پرداخت می کنند. 
درباره تصویربرداری باید بگویم که به شخصه تصویربرداری 
فصل اول سریال را بیشتر دوست داشتم زیرا با کار افشین 
احمدی و حسن فتحی آشنا هستم. البته الان هم کار 
تصویربرداری نقاط قوت زیادی دارد اما قدرت تصویربرداری 
در فصل اول بیشتر و تکنیک ها بیشتر رعایت شده بود. در 
مجموع به دلیل اینکه مردم رنگ آمیزی که ترکیبی از 
طراحی صحنه و تصویربرداری است را می پسندند، من هم 
می پسندم زیرا مردم اصلی ترین وجه حرفه ما هستند و نباید 

صرفا نگاه آرتیستیک داشته باشیم.
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آثار هنـري و فرهنگي. بـه نظرم ایـن اتفـاق در مورد 
سـریال »شـهرزاد« هم افتاده اسـت. یعني یک قصه  
خیلي مختصر- مثلثي عشـقي در یـک دوره  تاریخي 
خـاص- بـا یـک پرداخـت خـوب و دقیـق، تبدیـل 
بـه کاري دیدني و دلچسـب شـده اسـت. منظـورم از 
پرداخت هـم در اینجا فقـط کارگرداني نیسـت، بلکه 
همـه  اجـزا و عوامـل و آدم هایـي اسـت که بـا هم به 
یـک کار »ریتـم« مي دهند، گرچه سـکان ماجـرا در 
نهایت به دسـت کارگـردان اسـت. از جمله  ایـن افراد 
هم به نظـرم حتماً بایـد از خانـم نغمه ثمیني نـام برد 

»خـواب  فیلـم  نمي دانـم 
سـفید« را بـه خاطـر مي آورید 
یا نـه؛ مـرد شـیرین عقلي کـه نادانسـته دلباختـه  زني 
متاهل شـده بود و ناگهـان واقعیـت، سـمج و عریان، 
از پرده بیـرون مي افتـاد. همیـن  قصه   خیلـي کوتاه و 
یک خطي بـا پرداخت اسـتادانه  حمید جبلـي تبدیل به 
اثري شـد کـه حلاوتش هنـوز در دل و ذهـن خیلي ها 
هسـت. منظـورم از بیـان این مثال ، اشـاره بـه مبحث 
مهم »پرداخت« اسـت کـه مي تواند از دل سـاده ترین 
و دم دسـتي ترین سـوژه ها برسـد بـه درخشـان ترین 

محسن فرجي 
)مجلات همشهری(

به روال مرسوم هفته نامه مجازی شهرزاد، بخشی از هر شماره به نظرات اهالی رسانه اختصاص دارد. در 
شماره هفتم، خبرنگاران ادبيات نظرات خود را درباره سريال شهرزاد بيان كردند:

ایرانی بودن، 
مهمترین 
شاخصه 
شهرزاد
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که بخـش عمـده اي از این حلقـه  پرداخـت را تکمیل 
کرده اسـت. چون از همیـن قصه  یک خطـي، روایتي 
مبسـوط و چندلایه بیـرون کشـیده اسـت. آن هم در 
قالـب فیلمنامـه اي که بـا وجـود جذابیت و خوشـایند 
بودن بـراي عامه  مخاطبـان، به ورطه  سـطحي بودن 
نمي غلتـد و در پـسِ روایـت قصـه اش، حرف هایـي 
اساسـي و عمیق در بابِ  وجوه گوناگون روانِ انسـان 
مي زنـد، مثـل بدخویـي  و شـرارت ، تنگ نظـري و 
زیاده خواهـي و البتـه شـفقت و گذشـت و تـرس و 

خودخواهـي و بخشـش و... .
دربـاره ي نـکات فنـي کار هم کـه بخشـي از همین 
پرداخـت را تشـکیل مي دهـد، بایـد اهـل فـن نظـر 
بدهند. اما مـن به عنـوان یک مخاطب پیگیر سـینما 
و هنرهاي تصویري،  آقاي حسن فتحي را در شهرزاد 
همـان کارگرداني مي بینم که سـریال »شـب دهم« 
و فیلم خیلي خـوب »کیفر« را سـاخته بـود. او حالا با 
همـان توانمنـدي، به عنـوان سـرحلقه  پرداخـت این 
سـریال، ریتمي متعادل به همـه ي اجـزا و عناصر آن 
بخشـیده و اثري بـه مخاطـب عرضه کرده اسـت که 
اگر هـم تلویزیون را دوسـت نـدارد، حداقـل در زمان 

پخش سـریال شـهرزاد بـا آن آشـتي کند.

نشسـته بودم در تاکسـی و زیر 
چشـمی به صورت راننده نگاه 
می کردم و خیابان شـلوغی کـه روبرویش بـود. راننده 
صـدای رادیـو ماشـینش را بلنـد کـرد. صـدای اوپس 
اوپسـی از آن بلنـد شـد و بعـد چنـد لحظـه از دل آن 
ملـودی عجیـب دیـدم که کسـی دارد شـعر مشـهور 
»حیدربابایـه سـلام...« شـهریار را می خوانـد. راننـده 
ناخودآگاه گفـت: اصالت همه چیزمون از دسـت رفته. 
این شـعر که همیشـه ملـودی و موسـیقیش بـرای ما 
خاطره داشـته هـم بایـد این بـلا سـرش بیاد. ایـن را 

گفـت و رادیویـش را خامـوش کرد.
به نظـرم مهمتریـن اتفاقی که سـریالی مثل شـهرزاد 
برای من و همـه بینندگانش رقـم زده اسـت یادآوری 

حميد نورشمسی 
)مهر(

همیـن اصالت ها به ماسـت. یـادآوری ایرانی زیسـتن 
و آزادانه اندیشـیدن. 

گاهـی کـه فرصتـی پیـش بیایـد و از قصـه شـهرزاد 
خـودم را جدا می کنـم و به صـورت یک کلیـت به این 
مجموعه نـگاه می کنم، رشـک می برم به اندیشـه ای 
کـه ایرانـی بـودن و اندیشـیدن را بـه شـکلی بیـان 
می کنـد کـه تـوی ذوق آدم نمی خورد. رشـک می برم 
به داسـتانی که همه آدم ها، جایگاه شـان، حریم شـان، 
خانه هایشـان، لباس هایشـان، غم ها و شادی هایشان 
و حتـی شـکل و سـیاق عاشـق شدن هایشـان آنقـدر 
اصالـت ایرانی مـا را درسـت بـه رخمـان کشـیده که 
می توانیـم با سـربلندی بـرای هر بخـش از دنیـا روی 
دسـت بلندش کنیم و حتی بـه آدم های بـد قصه اش، 
کشته  شـده هایش، عاشـقان مغموم وسـرخوردگانش 

هـم بنازیم.
مـن همـواره بـر ایـن بـاور بـوده ام، جنـس بـا اصالت 
جنسـی اسـت کـه همـه اجـزای آن درسـت در سـر 
جـای خـود هسـتند و کارکردشـان در خدمـت کلیت 
واحـدی اسـت. شـهرزاد و متن آن بـرای مـن تاکنون 
چنین حسـی را داشـته اسـت. داسـتانی که همـه اجزا 
آن درسـت و بـه قاعـده بـا هـم ترکیـب شـده اند و 
روایتـی را سـاخته اند کـه قبـل از هـر چیز قصه اسـت 
و در کنـار آن بـه شـکل افتخار آمیـزی ایرانی اسـت و 
بـا همیـن اصالـت ایرانـی راوی بغض هـای فروخفته 
نسـل هایی از ایرانیان شـده که برای بلند کـردن فریاد 
آزادی خواهـی و حتـی عاشـقی از گلویشـان، روزها و 

سـال ها تیـغ بر گلویشـان کشـیده شـده اسـت.
ایرانی بودن مهمترین خاصیت شـهرزاد اسـت و توجه 
بـه چنیـن خاصیتـی گام اول برندسـازی بـرای تولید 
یـک اثـر نیز هسـت. حـالا مـا ایـن روزهـا بـا برندی 
مواجهیـم کـه از قضـا وطنـی و شـدت علاقه منـدی 
مخاطـب بـه آن در مقابـل انـواع و اقسـام نمونه های 
غیـر وطنـی اش، کار را بـه جایـی رسـانده کـه  زمـان 
صرف شـده برای دیـدن و گفتـن دربـاره اش، عرصه 
را برای رقبـای خارجی اش در ما، بیشـتر از آن نباشـد، 
کمتـر هم نیسـت. ایـن یعنی مخاطـب ایرانـی جنس 
اصیـل را حتـی اگـر تولیـد وطنـی باشـد و در معرض 
پیـش قضاوت هـای وطنـی، دقیـق ورانـداز می کند و 

چـه بسـا همـواره ترجیحـش دهد. 
تا باد چنین بادا. 
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30

قاب آينــده

قسمت هشتم

ت هاشم خان
خانواده دماوندي خوشحال از بازگش

اصغري  )پاشا جمالي( و نگاه هاي زیرچشمي
گ )رامین ناصرنصیر(

ت هوشن
بازگش
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عرضه قسمت هشتم: دوشنبه 23 مرداد ماه


